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All private schools and kindergartens in the State of Qatar must abide by this charter. 
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Introduction 

Professional ethics in education are key factors affecting the behavior of all stakeholders 

in education as it constitutes a supervisory measure that serves as a guide for their 

behavior. 

All stakeholders in education should abide by and adopt these ethics to regulate their 

daily interactions and behavior. The extent of the stakeholders’ affiliation to their 

profession is determined by their commitment to the standards and ethics of their 

profession in all situations as they deal with students whom will be the core of change 

and development in the society. 

In this context, the Private Education Affairs Sector at the Ministry of Education and 

Higher Education was keen to benefit from the "Code of Ethics for Educators in the 

State of Qatar" (in public schools) and subsequently preparing an updated and 

customized version for private education sector. This is the "Code of Ethics for Private 

Schools and Kindergartens In Qatar" that regulates the relationship between all parties 

to the educational process and urges them to adopt Policies, ethical laws and positive 

behaviors, stemming from the heritage of Qatari society, the traditional Islamic values 

and the Universal Charter on Human Rights. 

Terminology 

Educator:  Any staff member in a school and whose job duties require regular 

interaction with students. 

Behavior:  Any word or action whether explicit or symbolic an individual makes during 

their interaction with others. 

Private School:  Any non-governmental institution whose primary mission is to provide 

education for different educational stages, starting from kindergarten until the end of 

high school (Secondary school). 

Education Quality:  Working in a proper and elaborate manner in accordance with a 

set of educational standards to achieve educational goals. 

I. Goals of the Code of Ethics: 

1. Recognize the basic principles that a school community should observe; 



 

 

2. Identify responsibilities and duties of owners, staff members and service 

beneficiaries . 

II. Importance of Code of Ethics: 

1. Promoting the principles of the State of Qatar, and emphasizing respect for the 

Islamic religion and proper educational . 

2. Promoting the national identity and Qatari heritage among all members of the 

educational system. 

3. Promoting positive behavior among the target group of this charter. 

4. Promoting the spirit of responsibility and accountability for adhering to the 

ethical and professional principles associated with the educational process . 

5. Promoting ethics and controlling behavior in the educational facility. 

6.  Emphasizing the importance of respecting ethics and educational mission. 

7. Spreading awareness amongst educators on their profession and role in building 

new generations. 

8. Promoting relations and bonds among all stakeholders in education. 

III. Target Groups: 

The Code of ethics targets all stakeholders in the educational process as follows: 

Owners Students 

School Principals Parents 

Education Professionals Councils 

  



 

 

IV. Principles of the Codes of Ethics: 

The Code of Ethics for private schools and kindergartens in the State of Qatar is based on a 

number of fundamental principles, as follows: 

Principle Definition 

National 

Identity  

The characteristics and features of any society, derived from religion, 

history and culture, they promote sense of belonging and patriotism 

among members of society. 

Discipline A set of behavioral rules for maintaining order in schools, according 

to the laws of the State of Qatar. 

Professional 

Integration 

The contribution of everyone to benefit and serve the interest of the 

school community and support the school’s mission and objectives, 

and avoid conflict of interest and respect others autonomy. 

Honesty and 

Sincerity 

Education professional need to love their work and create a 

conducive and safe environment at work for everyone and enhance 

accountability. 

Transparency Provide needed information to the relevant parties without bias for 

the good of public interest and appropriate decision making. 

Equity Treat everyone fairly and equally, without discrimination based on 

gender, religion, race, position, social or financial status. 

 

Article 1: Ethical responsibility of owners towards the Ministry and the School: 

1. Complying with the laws, regulations and instructions issued by the Ministry of 

Education and Higher Education. 

2. Applying laws and regulations that guarantee the rights of employees. 

3. Providing qualified educational staff to ensure excellent educational services for the 

students. 

4. Ensuring an integrated educational service that balances between the financial 

revenue and the quality of educational services provided. 

5. Meet all requirements and services to be provided, as per the agreement concluded 

between the school administration and the parents. 



 

 

Article 2: Ethical Responsibility of School Principals towards their Profession 

1. Complying with the laws, regulations and instructions issued by the Ministry of 

Education and Higher Education. 

2. Providing educational services as per the agreement concluded between the parents 

and the school. 

3. Performing their duties in the best manner, taking into account religious values, 

customs, traditions and professional ethics. 

4. Verifying the compatibility of all activities and learning resources (main and 

supportive), with religious values, customs and traditions of the community. 

5. Adhering to approved syllabus, educational plans, and the policy on teaching the three 

compulsory subjects. 

6. Taking all necessary measures to ensure the safety of students and educational staff. 

7. Implementing accreditation and wholistic quality standards on administration and 

various educational practices to ensure high quality outputs. 

8. Inculcating values and principles amongst students as compatible with the values and 

customs of the country, and respect national figures and all that the state supports in 

the school community. 

9. Running the school democratically where everyone participates in decision and 

contribute with suggestions and recommendations to overcome educational 

challenges. 

10. Avoiding personal relationships aiming at personal benefits. 

11.  Providing healthy and safe learning environment based on trust, mutual respect and 

cooperation. 

12. Maintaining confidentiality of information on students and staff members, and use 

such information only for professional purposes, in compliance with educational 

policies and administrative controls. 

13. Observing credibility and transparency in presenting facts, data and statistics on 

students and educational staff. 



 

 

14. Never accept any gift that may influence their decision. 

15. Avoiding unprofessional practices that might derail the educational process. 

16. Adherence to the appropriate and descent general appearance observed in the 

country. 

17. Maintaining a healthy school community by providing all necessary health and 

preventive services. 

Article 3: Ethical responsibility of School Principal towards school staff 

1. Meet the needs of the educational staff in terms of professional development, a 

stimulating work environment, and various services. 

2. Respect the educational staff’s point of view on various educational issues and never 

ignore or underestimate them, and accept constructive criticism aimed at developing 

the educational process. 

3. Take into account the social, health and psychological conditions of the educational 

staff and try to cooperate with them to solve their problems in all possible ways. 

4. Deal with everyone with respect, appreciation and love without discrimination or 

favoring a particular group or individuals. 

5. Establish a system of financial and moral incentives to encourage members of the 

educational staff and invest in their capacities. 

6. Spread a culture of quality education. 

7. Implement a system of guidance, evaluation and accountability before initiating penal 

decisions. 

8. Commitment to the stipulated standards when hiring or terminating contracts without 

personal judgement. 



 

 

Article 4: Ethical responsibility of school principle towards Students. 

1. Inculcate authentic Islamic values and tolerance to create a faithful and conscious 

generation. 

2. Enhance constructive practices amongst students through activities and visits. 

3. Integrate students into society through motivating voluntary work and social work to 

promote their skills and spirit of responsibility. 

4. Provide appropriate and adequate educational services for everyone equally. 

5. Spread awareness among students on the importance of social communication and 

expressing oneself positively. 

6. Provide effective supervisory tools to guarantee the safety and wellbeing of students. 

Article 5: Ethical responsibility of School staff towards their profession 

1. Promoting Islamic values and positive societal customs and traditions . 

2. Involve community members in the educational process through their participation in 

the school's activities . 

3. Involve students and parents in making decisions and make room for dialogue and 

discussion . 

4.  Cooperation with various community institutions in order to build high quality 

educational outputs that meet the needs of the labor market . 

Code of Ethics for the educational staff members: 

Article 6: Ethical responsibility of School staff in relation their profession   

1. Serve the goals and objectives of the school and achieve public interest . 

2. Perform their job duties and all other tasks assigned to them with honesty, integrity, 

accuracy and professionalism . 

3. Ensure familiarity with the laws and regulations and applying them without any abuse, 

violation or negligence . 



 

 

4. Dedicate the official working hours to the tasks and duties of their job and avoid any 

activity that is not related to their official duties . 

5. Constantly strive to improve their performance, develop their professional capabilities 

and be up to date with any developments in the field. 

6. Submit proposals to improve work methods and help provide a safe and healthy work 

environment . 

7. Avoid any behavior, practices or actions that violate the proper Islamic morals and 

behavior . 

8. Avoid any sensitive political, religious or social issues that may cause chaos or 

confusion . 

9. Respect the rights and interests of others without exception and dealing with them 

without discrimination based on race, gender, religious or political beliefs, social status, 

age, health and physical status, or any other form of discrimination . 

10.  Comply with public decency and appropriate appearance followed in the country . 

Article 7: Ethical responsibility of School staff towards their superiors   

1. Adhere to the directions and orders of their superiors according to the administrative 

hierarchy. 

2. Treat their superiors with respect. 

3. Never insult their superiors or institution or defame them directly or indirectly in media 

or anywhere else. 

4. Share any challenges at work with their superiors. 

Article 8: Ethical responsibility of School staff towards their colleagues   

1. Deal with their coworkers with respect, tact and honesty and maintain cordial relations 

without discrimination. 

2. Respect other coworkers’ privacy and never exploit their personal information with the 

intent of offending. 



 

 

3. Cooperate with fellow coworkers in a spirit of teamwork and taking the initiative to 

support them with opinions professionally and objectively. 

4. Support fellow coworkers whenever possible, to overcome any problem they face at 

work to improve work performance. 

5. Refrain from any immoral behavior, practices or actions that violate public morals and 

proper Islamic behavior. 

Article 9: Ethical responsibility of School staff towards students 

1. Respect students and appreciate them without any discrimination. 

2. Never use personal information or secrets of students to pressure or defame them. 

3. Never have any individual relationship of students based on personal interest 

4. Contribute to the establishment of security and tranquility within the school. 

5. Never accept gifts that may influence their attitude towards students. 

6. Refrain from any form of abuse by using obscene words or any physical assault. 

7. Ensure that students are protected from any factors that may expose them to deviant 

behavior. 

Article 13: Ethical responsibility of School staff towards society 

1. Promote Islamic values and positive societal customs and traditions . 

2. Participate in various constructive community activities . 

3. Deal with societal variables in his field of specialization . 

4. Cooperate with students in supporting internal and external community activities. 

Code of Ethics for teachers 

Article 11 : Ethical responsibility of teachers towards their profession 

1. Be proud of their profession and preserving its honour. 



 

 

2. Provide a positive example in the performance of his work inside and outside the 

school. 

3. Keep abreast of changes and updates in the educational process. 

4. Maintain the confidentiality of work-related issues . 

5. Never use their position for any personal or financial gains. 

6. Effective contribution towards self-development and creativity. 

7. Comply with public decency and appropriate appearance followed in the country. 

8. Commit to ideas and behaviors that comply and strengthen the values and traditions 

of society. 

Article 12 : Ethical responsibility of teachers towards students   

1. Respect students without any discrimination. 

2. Follow a consistent principle in dealing with all students. 

3. Prepare students to become leaders and productive in their society . 

4. Promote mutual respect between them and the students . 

5. Build a close relationship between them and their students, accept their inquiries with 

open arms, allow dialogue and discussion, and express their opinion carefully and 

politely. 

6. Consider individual differences and provide care and support for students' needs . 

7. Refrain from any form of abuse by using obscene words or any physical assault. 

8. Provide a suitable learning environment with attractive teaching methods 

Article 13 : Ethical responsibility of teachers towards school  community 

1. Comply with all laws and regulations. 

2. Show fairness and objectivity in dealing with the administration and other coworkers. 

3. Respect other coworkers and maintain friendly relationships with them. 



 

 

4. Support other coworkers in knowledge and in work. 

5. Carry out duties with sincerity and dedication to support the mission and vision of the 

school. 

6. Advocate and preserve teachers rights. 

7. Contribute in promoting the educational process and school. 

8. Never neglect anything that may harm school or teacher’s profession. 

Article 14 : Ethical responsibility of teachers towards parents 

1. Provide authentic information about students and their academic progress. 

2. Integrate the teacher’s role with the parents’ role in developing up students’ 

characters. 

3. Preserve parents’ privacy and confidentiality of information. 

4. Cooperate with parents to promote students’ academic progress. 

5. Maintain honesty, transparency and respect in dealing with parents. 

Article 15 : Ethical responsibility of teachers towards society 

1. Contribute to the development and progress of society. 

2. Show dedication to serving the country. 

3. Link the educational material to the community's interests, aspirations and values. 

4. Preserve the school's status and its effective role in society. 



 

 

Code of ethics for students: 

Article 16: Ethical responsibilities of students towards school 

1. Adhere to positive behaviors and deal with everyone in a kind and respectful manner. 

2. Comply with school’s rules and regulations  

3. Interact positively with other classmates during school time. 

4. Preserve school property and facilities   

Code of ethics for parents: 

Article 17: Ethical responsibilities of parents towards school 

1. Spread awareness amongst their children on the importance of education and 

respect those in charge of the educational process. 

2. Show positive manner and behavior and deal respectfully with other school staff. 

3. Wear a decent and appropriate outfit while visiting the school. 

4. Never abuse your position or your social status to influence school’s decisions. 

Code of ethics for board of trustees/administration 

Article 18: Ethical responsibilities of boards (Trustees / administration)  : 

1. Support the school to achieve its goals and objectives. 

2. Actively participate in council meetings on a regular basis . 

3. Find suitable and effective solutions to the difficulties that face the school and 

parents. 

4. Supervise the academic performance of the school and suggest ways to develop it. 

5. Preserve confidentiality and privacy of school members . 
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الميثاق الأخلاقي  للمدارس ورياض الأطفال الخاصة

المقدمة
المؤثــرة فــي  العوامــل  أهــم  التعليــم مــن  المهنــة فــي مجــال  إن أخلاقيــات 
ــا يُعَــدُّ منــارًا  لُ وازعًــا رقابيًّ ســلوكيات المهتميــن والمنتميــن إليهــا، لأنهــا تُشــكِّ

لســلوكهم.

تلــك الأخلاقيــات لهــا خصوصياتهــا، والالتــزام بهــا أمــر ضــروري وواجــب، فينبغــي 
علــى جميــع القائميــن علــى هــذا المجــال الالتــزام بتلــك الأخلاقيــات لِكَونِهــا مــن 
د مقــدار انتمــاء  أساســيات تعاملاتهــم وتنظيــم أمورهــم وســلوكياتهم؛ إذ يتحــدَّ
أصحــاب العلاقــة إلــى مهنتهــم بموجــب درجــة التزامهــم بقواعــد تلــك المهنــة 
ومراعاتهــا فــي جميــع الأحــوال والمواقــف وفــق معاييــر المهنــة التــي يمارســونها 
ويقدســون رســالتها، ويســتندون فــي عملهــم وســلوكهم وممارســتهم إلــى 
ــر  ــواة التغيي لُون ن ــكِّ ــات يُش ــع فئ ــون م ــم يتعامل ــث أنه ــة، حي ــة قوي ــر أخلاقي أط

م فــي مجتمعاتهــم . ــر والتقــدُّ والتطوي

وفــي هــذا الإطــار، حــرص قطــاع شــؤون التعليــم الخــاص بــوزارة التربيــة التعليــم 
والتعليــم العالــي الاســتفادة مــن »الميثــاق الأخلاقــي للتربوييــن بدولــة قطــر«، 
ثــة خاصــة بالقطــاع، وهــو »الميثــاق الأخلاقــي للمــدارس  وإعــداد  نســخة مُحدَّ
ــم العلاقــة بيــن جميــع أطــراف العمليــة  وريــاض الأطفــال الخاصــة«، حيــث يُنظِّ
ــي سياســات وقوانين أخلاقية وســلوكيات  التربويــة والتعليميــة، ويحثّهــا علــى تبنِّ
إيجابيــة، نابعــة مــن أصالــة المجتمــع القطــري والديــن الإســامي الحنيــف والميثــاق 

العالمــي لحقــوق الإنســان.
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المصطلحات
الميثاق:	

لغــةً: هــو العهــد )مجمــع اللغــة العربيــة، المعجــم الوســيط(، واصطلاحًــا: هــو عهــد بيــن 
طرفيــن أو أكثــر يلتــزم بــه الإنســان فكــرًا وســلوكًا أمــام الله ونحــو نفســه والآخريــن، وتترتب 

عليــه واجبــات وحقــوق للأطــراف المعنيــة. 

التربوي: 	
أي موظف يعمل في المدارس تتطلَّب واجبات وظيفته التعامل بانتظام مع الطلبة.

السلوك:	
ــاء  ــة، أثن ــة، صريحــة أو رمزي ــة أو لفظي كل مــا يصــدر عــن الفــرد مــن أقــوال وأفعــال، حركي

ــة. ــف المختلف ــي المواق ــن ف ــع الآخري ــه م تفاعل

المدرسة الخاصة:	
كل منشــأة غيــر حكوميــة، مهمتُهــا الأساســية القيــام بالتعليــم فــي المراحــل التعليميــة 

المختلفــة، ابتــداءً مــن مرحلــة ريــاض الأطفــال وحتــى نهايــة المرحلــة الثانويــة.

جودة التعليم:                        	
أداء العمــل بأســلوب صحيــح مُتْقَــن وفــق مجموعة مــن المعاييــر التربوية لتحقيــق الأهداف 

التربويــة التعليمية.

 أولًا – أهداف الميثاق الأخلاقي:
1. التعرُّف على المبادئ الأساسية التي ينبغي على المجتمع المدرسي اتباعها.

اك والكوادر العاملة بالمدرسة والمنتسبين إليها. 2. التعرُّف على مسؤوليات وواجبات المُلَّ

ثانيًا – أهمية الميثاق الأخلاقي:
1. دعــم مبــادئ دولــة قطــر، والتأكيــد علــى احتــرام الديــن الإســامي والفكــر التربــوي 

الســليم.

2. تعزيز الهوية الوطنية والتراث القطري بين جميع منتسبي المنظومة التعليمية.

3. تعزيز السلوك الإيجابي لدى الفئة المستهدفة لهذا الميثاق.

4. تعزيــز روح المســؤولية والمســاءلة عــن الالتــزام بالمبــادئ الأخلاقيــة والمهنيــة المرتبطــة 
بالعمليــة التعليميــة والتربويــة.

5. الارتقاء بالأخلاقيات وضبط التصرفات في المنشأة التعليمية.
6. التأكيد على أهمية احترام الآخرين للقيم والرسالة التعليمية. 

7. توعية التربويين بمهنتهم ومكانتها في بناء الأجيال واستشراف المستقبل.
8. توطيد العلاقات والروابط الإنسانية بين كافة أعضاء الأسرة التربوية.
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ثالثاً – الفئات المستهدفة:
ــراف  ــة والأط ــة التعليمي ــن بالعملي ــراد الملتحقي ــع الأف ــي جمي ــاق الأخلاق ــتهدف الميث يس

ــة، وهــم: المعني

اك 4- الطلبة1- المُلَّ
5- أولياء الأمور2- المديرون

6- المجالس بأنواعها3- الكوادر التربوية

رابعاً - مبادئ الميثاق الأخلاقي:
ــن  ــة م ــى جمل ــر عل ــة قط ــي دول ــة ف ــال الخاص ــاض الأطف ــدارس وري ــي للم ــاق الأخلاق ــز الميث يرتك

حُهــا الجــدول التالــي: المبــادئ الأساســية، يُوضِّ

الإيضاحالمبدأ

الهوية الوطنية
تتمثــل فــي الخصائــص والســمات التــي يتميــز بهــا أي مجتمــع، وهــي مســتمدة 

مــن الديــن والتاريــخ والثقافة، وتعمل على تعزيز روح الانتمــاء لدى أبناء المجتمع.

الانضباط
فــي  العــام  النظــام  علــى  للحفــاظ  الســلوكية  القواعــد  مجموعــة  هــو 

قطــر. دولــة  قوانيــن  وفــق  المدرســة، 

التكامل المهني

أن يحــرص الجميــع علــى الإســهام بــكل مــا هــو مفيــد وصالــح وذي منفعــة 
ــح  ــارب المصال ــادي تض ــا وتف ــالتها وأهدافه ــم رس ــة وتدعي ــاء المدرس لأعض

ــن. واحتــرام اســتقلالية الآخري

الأمانة والإخلاص

ــى مــن يمــارس العمــل التربــوي بحــب عملــه، وتهيئــة جــو آمــن  أن يتحلَّ
للإســهام فــي تعميــق الشــعور بالراحــة للأعضــاء، وفــي التعامــل بيــن أعضــاء 

المدرســة، ومحاســبة ومراجعــة الممارســات المختلفــة للجميــع.

الشفافية
ــب مــن معلومــات للجهــات المعنيــة بــكل وضــوح  هــي تقديــم مــا يتطلَّ

د، للحفــاظ علــى المصالــح العامــة، واتخــاذ القــرارات المناســبة. وتجــرُّ

العدل

التعامــل مــع الجميــع المعاملــة نفســها وبالقــدر نفســه؛ دون تمييــز علــى 
المســتوى  أو  الوظيفــي،  المركــز  أو  العِــرْق،  أو  الديــن،  أو  الجنــس،  أســاس 

المــادي. المســتوى  أو  الاجتماعــي، 

خامساً - الميثاق الأخلاقي:
الميثاق الأخلاقي للمالك ومدير المدرسة

المادة الأولى - أخلاقيات المالك تجاه الوزارة والمدرسة:
1- الالتزام بالقوانين والأنظمة والتعليمات الصادرة من وزارة التربية والتعليم والتعليم العالي.

2- الالتزام بتطبيق اللوائح والقوانين التي تضمن حقوق الموظفين.

3- توفير الكادر التربوي المؤهل لضمان تقديم الخدمات التعليمية المتميزة للطلبة. 

4- التأكــد مــن توفــر خدمــة تعليميــة وتربويــة متكاملــة تحقــق التــوازن بيــن العائــد المــادي وجــودة 
المقدمــة. التعليميــة  الخدمــات 

5- الالتزام بكافة المتطلبات والخدمات الواجب توفيرها، ووفق الاتفاقية المبرمة بين إدارة المدرسة
6      وولي الأمر .



المادة الثانية – أخلاقيات مدير المدرسة تجاه مهنته:

1. الالتزام بالقوانين والأنظمة والتعليمات الصادرة من وزارة التربية والتعليم والتعليم العالي.

2. الالتزام بتقديم الخدمات التعليمية اللازمة ووفق الاتفاقية المبرمة بين ولي الأمر والمدرسة. 

3. القيام بواجباته المهنية على أفضل وجه مع مراعاة القيم الدينية والعادات والتقاليد 
وأخلاقيات المهنة.

4. التحقق من جميع الأنشطة ومصادر التعليم )الرئيسية والمساندة(، والتي تستند إليها العملية 
التعليمية بأنها متوافقة مع القيم الدينية وعادات المجتمع وتقاليده. 

5. . الالتزام بالمنهج التعليمي والخطط التعليمية المعتمدة وسياسة المواد الإلزامية الثلاث.

6. اتخاذ كافة التدابير اللازمة لضمان سلامة الملتحقين والكادر التربوي.

7. تطبيق معايير الاعتماد والجودة الشاملة في الإدارة والممارسات التعليمية المختلفة لبناء 
مخرجات ذات جودة عالية.

8. التأكد من غرس القيم والمبادئ السامية في نفوس الطلاب، والتي تتوافق مع قيم الدولة 
وأعرافها، واحترام الرموز الوطنية وكل ما تدعمه الدولة في المجتمع المدرسي.

9. إدارة المدرسة بأسلوب ديمقراطي، بحيث يشارك ويتعاون الجميع في صناعة القرار، والإسهام 
في تقديم الاقتراحات والتوصيات التي من شأنها التغلب على التحديات التربوية.

10. الابتعاد عن العلاقات الشخصية بغرض تحقيق المنفعة الذاتية. 

11. توفير بيئة تعليمية صحية وآمنة، أساسها الثقة والاحترام المتبادل والتعاون.

12. الحفاظ على سرية المعلومات الخاصة بالملتحقين والكادر التربوي، واستخدامها لأغراض 
مهنية بحتة، وفق الالتزام بالسياسات التربوية والضوابط الإدارية.

13. الالتزام بالمصداقية والشفافية في عرض الحقائق والبيانات والإحصائيات الخاصة بالمدرسة 
والملتحقين من الكادر التربوي .

14. عدم قبول الهدايا الخاصة التي من شأنها أن تؤثر على قرارته.

15. تجنُّب المشاركة في ممارسات غير مهنية من شأنها أن تَحَيْد بالعملية التربوية عن مسارها 
الصحيح.

بع في الدولة. 16. الالتزام بالمظهر العام الملائم والمحتشم المُتَّ

17. المحافظة على صحة المجتمع المدرسي من خلال توفير كافة الخدمات الصحية والوقائية اللازمة. 

المادة الثالثة – أخلاقيات مدير المدرسة تجاه موظفيه:
ــزَة وخدمــات  1. الإيفــاء باحتياجــات أفــراد الــكادر التربــوي مــن تطويــر مهنــي وبيئــة عمــل مُحفِّ

متنوعــة.

ــا أو  ــدم تجاهله ــة وع ــا التربوي ــف القضاي ــي مختل ــوي ف ــكادر الترب ــراد ال ــر أف ــة نظ ــرام وجه 2. احت
ــة. ــة التربوي ــر العملي ــى تطوي ــدف إل ــذي يه ــاء ال ــد البن ــل النق ــأنها، وتقبُّ ــن ش ــل م التقلي

3. مراعــاة الظــروف الاجتماعيــة والصحيــة والنفســية لأفــراد الــكادر التربــوي، ومحاولــة التعــاون 
معهــم لحَــلِّ مشــكلاتهم بكافــة الطــرق المختلفــة.

4. التعامــل مــع الجميــع بــكل احتــرام وتقديــر وحــب دون تفرقــة أو محاباة لأشــخاص أو لفئــة معينة 
دون غيرها.

ــكادر  ــراد ال ــجيع أف ــة لتش ــس منهجي ــر وأس ــق معايي ــة وف ــة ومعنوي ــز مادي ــام حواف ــاء نظ 5. إرس
التربــوي واســتثمار طاقاتهــم.
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المادة الخامسة – أخلاقيات مدير المدرسة تجاه مجتمعه المدرسي:
1. تعزيز القيم الإسلامية والعادات والتقاليد المجتمعية الإيجابية.

2. إشراك أفراد المجتمع في العملية التعليمية من خلال عضويتهم في أنشطة المدرسة.
3. إشراك ممثلي الملتحقين وأولياء الأمور في اتخاذ قرارات المدرسة وإفساح المجال للحوار 

والنقاش.
4. التعاون مع مؤسسات المجتمع المختلفة بغرض بناء مخرجات تعليمية ذات جودة عالية تُلبِّي 

احتياجات سوق العمل.

الميثاق الأخلاقي لعضو الكادر التربوي
المادة السادسة – أخلاقيات أداء عضو الكادر التربوي تجاه مهنته:

1. العمل على خدمة أهداف المدرسة وغاياتها، وتحقيق المصلحة العامة.

يًا الأمانة والنزاهة والدقة والمهنية. 2. أداء واجبات وظيفته ومهامها الموكلة إليه، مُتوخِّ

3. الحرص على الإلمام بالقوانين والأنظمة وتطبيقها دون أي تجاوز أو مخالفة أو إهمال .

ــأي نشــاط  4. تكريــس أوقــات الــدوام الرســمي للقيــام بمهــام وواجبــات وظيفتــه، وعــدم القيــام ب
غيــر متعلــق بواجباتــه الرســمية.

5. الســعي بصــورة دائمــة لتحســين أدائــه وتطويــر قدراتــه المهنيــة، والاطــاع علــى آخــر المســتجدات 
فــي مجــال عملــه. 

6. تقديــم مقترحــات لتحســين أســاليب العمــل ورفــع مســتوى الأداء والمســاعدة فــي توفيــر بيئــة 
عمــل آمنــة وصحيــة.
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6. نشر ثقافة الجودة في التعليم.

7. تطبيق نظام للتوجيه والتقييم والمساءلة قبل الشروع في اتخاذ قرارات جزائية.

8. الالتــزام بالمعاييــر المنصــوص عليهــا عنــد التوظيــف أو إنهــاء العقــود، وعــدم اســتخدام الأهــواء 
الشــخصية.

المادة الرابعة – أخلاقيات مدير المدرسة تجاه الطلبة:
1. غــرس القيــم الإســامية وتعاليــم الديــن الســمحة والهويــة الوطنية والعــادات والتقاليــد الإيجابية 

بهــدف إنشــاء جيل مؤمــن واع. 

اءة لدى الطلبة من خلال الأنشطة والمشاركات والزيارات الخارجية.  2. تعزيز الممارسات البنَّ

3. ربــط الطلبــة بمجتمعهــم مــن خــال تشــجيعهم علــى التطــوع فــي الأنشــطة المجتمعيــة 
المختلفــة لبــث ثقافــة التطــوع وتحمــل المســؤولية فــي المواقــف المختلفــة.

ــة علــى حســاب  ــاة لفئ ــة دون تفرقــة أو محاب ــع الطلب ــزة لجمي ــة متمي ــم خدمــات تعليمي 4. تقدي
الأخــرى.

5. توعيــة الطلبــة بإيجابيــات التواصــل الاجتماعــي فــي التعبيــر الإيجابــي عــن الــذات، والآثــار المترتبــة 
فــي حــال اســتخدامها بمــا يتعــارض مــع القيــم الدينيــة وعــادات المجتمــع.

6. توفير وسائل إشرافية ورقابية تدعم حماية الطلبة من أي تهديد لأمنهم وسلامتهم.
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7. النأي عن أي تصرفات أو ممارسات أو أعمال تنتهك الآداب والسلوك الإسلامي القويم. 

ــب إثــارة البلبلــة والفوضــى داخــل المدرســة بالتعــرض إلــى قضايــا ذات صبغــة سياســية أو دينيــة  8. تجنُّ
أو اجتماعيــة حسّاســة.

9. احتــرام حقــوق ومصالــح الآخريــن دون اســتثناء، والتعامــل معهــم دون تفرقــة علــى أســاس العــرق 
أو النــوع الاجتماعــي أو المعتقــدات الدينيــة أو السياســية أو الوضــع الاجتماعــي أو الســن أو الوضــع 

ــز. الصحــي والجســماني أو أي شــكل مــن أشــكال التميي

بَع في الدولة. 10. الالتزام بالمظهر العام الملائم والمحتشم المُتَّ

المادة السابعة – أخلاقيات عضو الكادر التربوي تجاه رؤسائه:
د بتنفيذ أوامر رؤسائه، وتوجيهاتهم وتعليماتهم وفق التسلسل الإداري. 1. التقيُّ

2. التعامل مع رؤسائه باحترام.

3. عــدم التطــاول علــى رؤســائه أو الجهــة التــي يعمــل بهــا بالتشــهير أو القــذف، ســواء مباشــرة أو مــن 
خــال وســائل الإعــام.

يات يُواجهها في مجال العمل. 4. إعلام رئيسه عن أي تحدِّ

المادة الثامنة - أخلاقيات عضو الكادر التربوي تجاه زملائه:

1. التعامل باحترام ولباقة وصدق مع زملائه، والمحافظة على علاقات ودية دون تمييز.

2. احترام خصوصيات زملائه وعدم استغلال أي معلومات تتعلق بحياتهم الخاصة بقصد الإساءة.

3. التعاون مع زملائه بروح العمل الجماعي، والمبادرة بمساندتهم بآرائه بمهنية وموضوعية.

4. مســاندة زملائــه حيثمــا أمكــن لحــل المشــكلات التــي تواجههــم فــي العمــل للارتقــاء بــأداء العمــل 
وتحســين بيئتــه.

5. التــورُّع عــن أي تصرفــات أو ممارســات أو أعمــال لا أخلاقيــة تنتهــك الآداب العامــة والســلوك الإســامي 
القويم.

المادة التاسعة - أخلاقيات عضو الكادر التربوي تجاه  الطلبة :

1. احترام الطالب وتقدير ذاته دون تمييز.

2. عدم استخدام المعلومات والأسرار الخاصة الطلبة للضغط عليهم أو التشهير بهم.

3. عدم إقامة أي علاقات فردية تقوم على أساس المصلحة الشخصية.

4. الإسهام في استتباب الأمن والطمأنينة داخل المدرسة.

5. عدم قبول الهدايا التي من شأنها التأثير في علاقته بالطلبة.

6. التورُّع عن الإساءة باستخدام الألفاظ البذيئة أو أي اعتداء بدني.

7. الحرص على توفير الحماية للطلبة من أي عوامل تُعرِضهم للانحراف.
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المادة العاشرة - أخلاقيات عضو الكادر التربوي تجاه مجتمعه المدرسي :
1. تنمية القيم الإسلامية والعادات والتقاليد المجتمعية الإيجابية.

2. المشاركة في الأنشطة المجتمعية المختلفة الهادفة.

3. التفاعل مع المتغيرات المجتمعية في مجال تخصصه.

4. التعاون مع الملتحقين في دعم الأنشطة المجتمعية الداخلية والخارجية

الميثاق الأخلاقي للمعلم
المادة الحادية عشرة - أخلاقيات المعلم تجاه مهنته:

1. الاعتزاز بمهنته والمحافظة على كرامته وكرامة مهنته.

2. تقديم مثالٍ إيجابيٍّ في أدائه لعمله داخل المدرسة وخارجها.

3. مواكبة متغيرات العملية التربوية.

4. المحافظة على سرية القضايا المتعلقة بالمهنة.

5. عدم استغلال منصبه لتحقيق مكاسب شخصية أو مالية.

6. الإسهام بفاعلية نحو تطوير ذاته والارتقاء بمهنته، والإبداع فيها.

بَع في الدولة. 7. الالتزام بالمظهر العام الملائم والمحتشم المُتَّ

ز قيم المجتمع وعاداته وتقاليده.  8. الالتزام بالأفكار والسلوكيات التي تُعَزِّ

المادة الثانية عشرة – أخلاقيات المعلم تجاه طلابه:
1. إعداد الطالب لتحمل المسؤولية، بحيث يصبح مواطنًا صالحًا فاعلًا في المجتمع.

2. اتباع مبادئ ثابتة في تعامله مع جميع الطلاب.

3. تهيئة الطلاب ليكونوا قادة منتجين في مؤسستهم ومجتمعهم.

4. تعزيز الاحترام المتبادل بينه وبين الطلاب.

ــل استفســاراتهم بصــدر رحــب والســماح بالحــوار  5. بنــاء علاقــة وثيقــة بينــه وبيــن طلابــه، وتقبُّ
والمناقشــة، وإبــداء رأيهــم بحــرص وأدب.

6. مراعاة الفروق الفردية و تقديم الرعاية والدعم للطلبة وفق احتياجاتهم.

7. التورُّع عن الإساءة باستخدام الألفاظ البذيئة أو أي اعتداء بدني.

8. توفير البيئة التعليمية الجاذبة من خلال اختيار أساليب التدريس المناسبة.



11

  

المادة الثالثة عشرة – أخلاقيات المعلم تجاه مجتمعه المدرسي:
1. الامتثال للقوانين واللوائح والضوابط المنصوص عليها.

2. الالتزام بالعدل والموضوعية في التعامل مع الإدارة والزملاء.

3. احترام زملائه والمحافظة على العلاقات الطيبة معهم.

4. مساندة زملائه مهنيّا وعلميّا.

5. القيام بواجباته بإخلاص وتفان لدعم رؤية المدرسة ورسالتها.

6. الدفاع عن الحقوق المشروعة للمعلم.

7. الإسهام في الارتقاء بالعملية التعليمية والمجتمع المدرسي.

ا يَضَرُّ مصلحة المدرسة أو المهنة. 8. عدم التغاضي عمَّ

المادة الرابعة عشرة – أخلاقيات المعلم تجاه أولياء الأمور:
مِهِ الدراسي. 1. تقديم المعلومات الصادقة عن الطالب وتقدُّ

2. تكامل رسالة المعلم مع رسالة الأسرة في تربية الأبناء.

م خصوصيات ولي الأمر والمحافظة على أسراره. 3. تفهُّ

4. التعاون مع ولي الأمر في الارتقاء بالمستوى الأكاديمي للطالب.

5. الحرص على التحلي بالأمانة والصدق والشفافية والاحترام في تعامله مع ولي الأمر.

المادة الخامسة عشرة – أخلاقيات المعلم تجاه مجتمعه المدرسي :
1. الإسهام في تنمية المجتمع وتقدمه.

2. التفاني في خدمة الوطن.

3. ربط المادة التعليمية باهتمامات المجتمع وتطلعاته وقيمه.

4. التفاعل مع المتغيرات المجتمعية بما يفيد التعليم والمجتمع.

5. المحافظة على مكانة المدرسة ودورها الفعال في المجتمع.

الميثاق الأخلاقي للطالب
المادة السادسة عشرة - اخلاقيات الطالب تجاه المدرسة والمنتسبين إليها:

د بالسلوكيات الإيجابية، والتعامل مع الجميع بأسلوب يسوده اللطف والاحترام. 1. التقيُّ

2. الالتزام بالقوانين المدرسية وسياسية التقويم السلوكي الخاصة بالمدرسة.

3. التفاعل والمشاركة مع الزملاء بإيجابية خلال أنشطة المدرسة. 

4. المحافظة على ممتلكات المدرسة، والحرص على سلامة منشآتها ومرافقها وتجهيزاتها.
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الميثاق الأخلاقي لولي الأمر

المادة السابعة عشرة – أخلاقيات ولي الأمر تجاه المدرسة والمنتسبين إليها:
1. توعية الأبناء والبنات بأهمية التعليم، وضرورة احترام القائمين على العملية التعليمية.

2. إظهار السلوكيات الإيجابية والتعامل باحترام مع المنتسبين بالمدرسة.

د بالهندام المناسب أثناء زيارة المدرسة. 3. التقيُّ

4. عــدم اســتغلال المنصــب الوظيفــي أو المكانــة الاجتماعيــة للضغــط أو التأثيــر علــى قــرارات 

المدرســة.

الميثاق الأخلاقي لمجلس )الأمناء / الإدارة( 
المادة الثامنة عشرة – أخلاقيات مجلس )الأمناء / الإدارة(:

1. دعم المدرسة لتحقيق رؤيتها وأهدافها.

الة في اجتماعات المجلس وبصورة منتظمة. 2. المشاركة الفعَّ

3. العمل على إيجاد الحلول المناسبة للصعوبات التي تواجه المدرسة وأولياء الأمور.

4. الإشراف على الأداء التعليمي للمدرسة عمومًا، واقتراح طرق لتطوير أدائها. 

5. المحافظة على سِريَّة المعلومات والبيانات التي تتعلق بأعضاء المجتمع المدرسي.





الميثاق

 الأخلاقي 


